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Päevakorras: 

• Pärandniitude kontrollid (Kadri Vellama) 

• Ülevaade, mis on kultuuripärandi ja loodushariduse poolelt tehtud ja plaanis (Lilian 

Freiberg, Helen Kivisild)  

• RMK külastuskorralduslikud tööd ja plaanid / looduskaitselised tööd (Tiia Ilmet, Priit 

Voolaid, Merike Tsimmer) 

• Küsimused, vastused, arutelu. 

 

Pärandniitude kontrollid (Kadri Vellama) 

Seoses määruse muutmisega on 2023. a veidi muutunud nõuded pärandniitude hooldamisele 

ja kontrollimisele. 

Valim (kontrollitavate alade hulk) on suurem kui varasematel aastatel. See tekib juhuslikkuse 

ja riskianalüüsi (varasemad rikkumised) alusel. 2023. a lisandus ka pinnaseire, mida PRIA 

teeb teatud aja tagant digitaalselt, kuid kui analüüsi tulemusel selgub, et on suuremaid 

kõrvalekaldeid, siis satuvad need alad ka lisakontrolli. 

Suurima mahu kontrollimiseks annavad Euroopa Komisjoni etteantud alad üle Eesti. Kui 

varem võis valmis olla 1 taotleja kõikide oma aladega, siis nüüd võib valimis olla rohkem 

taotlejaid, kuid mitte kogu taotletava pinnaga. 

Niidetavate pärandniitude nõuded on 2023. a veidi muutunud: nt tuleb jätta niitmata 5-30% 

hooldatavast alast, kui KeA pole sätestanud teisiti (et just peab olema kogu ala niidetud).  

Kui 1. septembriks pole alalt niide koristatud, tullakse aprillis järelkontrolli. Selleks ajaks 

peavad pallid/pakid/hunnikud vms olema alalt ära viidud. 

Karjatatavalt alalt tuleb niide ära viia enne 01.08 ning hekseldada võib samuti alates 01.08 

sellest eelnevalt KeA-d teavitades. 

 

Alates 2023. a sai lisaks põhitegevusele valida ka lisategevusi: 

- Väärtuste hindamise lisategevus 

- Käsitsi niitmise lisategevus (sh hobuniidukiga) 

- Pärandniidu parendamise lisategevus (sonni või lombi puhastamine, puistu 

kujundamine, mätta eemaldamine) 

 

Maa kasutamise õiguslik alus – kui varasemalt seda nii täpselt ei kontrollitud, siis nüüd 

küsitakse vastavaid lepinguid ning suulise kokkuleppe korral maaomaniku kontaktandmeid. 

 

Kadri kirjutab olulisematest teemadest otse taotlejatele. 

 

 

 



Küsimused: 

• Kui loomad olid augustis ädala peal, kas siis seda loetakse hooldamata alaks, kui nad 

ei jõudnud õigeks ajaks kõike madalmuruseks süüa? 

Sellel aastal oligi nii, et ädal kasvas kiiresti ja „pilt“ võis tunduda, et ala on 

hooldamata. Üldiselt saab kohapeal ikka kogemustele tuginedes aru, kas ala on 

hooldatud või mitte. 

 

• Kas uusi inventuure ka tehakse? 

Maahooldusbürool selleks praegu raha ei ole, kuid inventuure on püütud suunata ka 

teiste büroode alla. Samas panustatakse inventuuride puhul ka kaitsealadelt väljapoole 

ning otsitakse väärtuslikke niidualasid, et ka väljaspool kaitsealasid sellised alad 

säiliksid. 

 

• Kuupäevade osas on paindlikkus väike, sest ilmaolusid ei tea kunagi ette. 

Määruses välja toodud 01.10 on pigem selle mõttega, et ala oleks 

vegetatsiooniperioodi lõpuks loomade poolt mõjutatud. Kui see kuupäev oleks 01.09, 

siis see oleks ilmselgelt liiga vara. 

 

• Kui palju on alade hindamise juures kaalutlusõigust? 

Kui on vähegi kogemusega inimene, siis ta saab kohapeal aru, et alal on loomad olnud. 

Vääramatu jõu (erakorralised ilmastikuolud jms) tuleb PRIAle teada anda, et tööd 

jäävad tegemata või tehakse osaliselt. KeA fikseerib selle ja taotleja saab oma toetuse 

ikka kätte. Varem sellist võimalust ei olnud. 

 

• Kas Võrtsjärve ääres on ka rannaala? 

Rannaala on ainult mere ääres ja seal võib mõni teine kaasnev elupaik ka sees olla. 

 

• Kui palju on käsitsi niitjaid? 

Karulas 1, Lõuna-Eestis on 3 taotlejat, üle Eesti pigem vähe. Põhimõtteliselt on nii, et 

kui on koguriga muruniiduk, siis võib ka sellega ala hooldada. 

 

RMK looduskaitselised tööd (Priit Voolaid) 

❖ Uus spetsialist Maret, kes hakkab erinevate Karula teemadega tegelema 

❖ 2023 valmisid Koolimadsa truubid ja Lavassaare mahasõidud 

❖ 2024 jätkub võtmeheinte kasvukoha hooldus 

❖ Kivisisaliku elupaigatööd – on olnud jutuks ka varasemalt, kuid on seni edasi lükatud. 

Nüüd on lootust, et 2024 läheb töösse, kuna kivisisaliku liigi tegevuskavas on elupaiga 

hooldustööd kirjeldatud. 

❖ Mendo plk plaaniti 2023 taastada, kuid sellel aastal ikka ei jõuta alustada. Kui 

ilmaolud vähegi lubavad, plaanitakse töödega alustada jaanuaris-veebruaris 

❖ Ähijärv ja Muduri regulaator on erinevates kavades sees olnud. Nüüd plaanitakse 

Ähijärve hindamiseks teha rakenduslik limnoloogiline eeluuring koos 

tervendamistööde meetmekavaga. Vastav lähteülesanne on koostatud ja hakatakse 

küsima hinnapakkumisi. 

 

• Kas praegu on juba teada, miks järve seisund võib halb olla? 



Ei ole teada. On erinevaid oletusi, aga konkreetset põhjust ei tea 

 

• Kas praegu tööde teostajat veel ei ole? 

Ei 

 

• Kellega koostöös koostati lähteülesanne? 

Keskkonnaamet, Keskkonnaagentuur, RMK erinevad spetsialistid jt 

 

• Kui valmiva meetmekava raames kavandatakse erinevaid veetaset mõjutavaid 

tegevusi, tuleb seda kindlasti kohalikega arutada. Eriti järveäärsete maaomanikega. 

 

RMK külastuskorralduslikud tööd (Tiia Ilmet) 

❖ Ühtekuuluvusfondi projekt lõpeb 2023. Selle raames valmisid siin piirkonnas Luhasoo 

matkarada ja Mäekonnu torn. Rebasemõisa torn jäi pooleli (erinevad põhjused, kuid 

peamiseks liiga kõrge hind). Mäekonnu torn sai tehtud tänu sellele, et olemas oli vana 

projekt ja seda sai kasutada. Tehti ka muid väikevorme (nt Õdri trepid jms). Detsembri 

alguses loodetakse RMK kodulehele saada üles info tehtud töödest. 

❖ Mäekonnu infotahvel on praegu kujundamisel ja fotode ootel 

❖ Üle riigi on planeeritud 8 üritust uute objektide tutvustamiseks. Karulas tuleb see 

Mäekonnu torni juures. Kui täpsemalt selgub, siis saadetakse ka info. 

❖ 2024. a uuendatakse infotahvleid, laavusid 

 

• Mis plaanid on Karula RP keskuse kõrvalhoonega? Kavandatud ekspositsioon? 

2024. a hakatakse uuendama Soomaa keskust. Millal Karulasse jõutakse, ei oska 

praegu öelda. Ekspositsioon ja kõrvalhoone uuendamine on kõik üks töö. 

 

• Keskuse peahoone parendamine ja erinevad hooldustööd? 

See on kinnisvara teema, sellega külastuskorraldus ei tegele. Aga praegu võib öelda, et 

aknad on mõõdetud ja nende vahetus peaks millalgi tulema ning lisaks välisfassaadi 

vahetus. 

 

• Rebase raja uuendamine – kas seda ka millalgi tehakse? Praegu on seal väga nukker 

seis. 

Infotahvlid on uuendamisel. Kui need saavad valmis (eeldatavasti selle aasta lõpuks), 

siis uuendatakse kõik muu ka. See on üks töö. 

 

• Kas sissesõidutee peabki nii hull olema? Keegi ei julge siia tulla. 

Kui on tegemist erateega, siis RMK ei saa midagi teha. Kui vallatee, siis tegeleb KOV. 

Kui eratee, siis tuleb maaomanikuga rääkida ja lahendus leida. 

 

Antsla vald (Kurmet Müürsepp) 

 

• Teede suvine hooldus – kuna konkurentsi pole ja hooldusega tegeleb Verston OÜ, siis 

neil puudub sageli võimekus ja seetõttu on suvel teehooldusega nagu on. Talvise 

hoolduse osas on konkurents suurem ja seega talihoole on paremas seisus. 

• Vallal on hea meel Mäekonnu torni valmimise üle 



• Haabsaare raamatukogu pandi kinni. Kogukonna jaoks on see kindlasti negatiivne, 

kuid sellest vabanevaid vahendeid püütakse piirkonda tagasi suunata (juttu oli Kaika 

koolimaja küttesüsteemi korrastamisest, kuhu võiks kasutada Haabsaare rmtk hoone 

müügist saadava tulu) 

• Tartu 2024 raames toimub üks Antsla valla üritus Ähijärve ääres. Tehti ettepanek, et 

kui kavandatakse järgmise hooaja teehooldus, oleks Tartu2024 oleks oluline argument 

 

Muud teemad 

 

• Taitse talu tee – talu on rahvusargist väljas, aga talu omanik uurib, kas koos matkaraja 

hooldusega saaks korda ka tee. Lisaks on seda põgusalt kajastatud ka kehtivas 

kaitsekorralduskavas. Mööda seda teed läheb RMK jalgsimatkarada. 

RMK hooldab matkarada nii palju, et see oleks jalgsimatkajatele läbitav. 

Suuremahulisi töid ei kavandata. 

 

• Inspektorid sõidavad õue peale, ei teavita maaomanikke ja ei tule ka autost välja. Kas 

neil on mingi oma kord või juhised? 

Rahvuspark jääb 2 büroo alale, Valga ja Võru. Põhjalikumat järelvalvet tehakse pärast 

järjekordset maa-ameti ülelendu. Nad sõidavad „kahtlasi“ objekte läbi ja tõesti 

ühendust nad reeglina ei võta. Kas sellega ollakse nõus, et edaspidi võtavad 

inspektorid Lilianiga ühendust, kes saab siis maaomanikke teavitada ja vajadusel 

saavad maaomanikud juures olla. 

Maaomanikud on seisukohal, et inspektorid võiksid ise maaomanikega otse suhelda. 

 

• SKV-s ohtlike puude eemaldamine – Keskkonnaamet seda ei keela. Ei ole ka 

varasemalt keelanud. Kuid alati ei saa võtta 1:1 et ohtlik puu tuleb kindlasti 

eemaldada, sest see kukub kohe kellelegi pähe. 

 

• Laste rada ja liumäge peetakse ohtlikuks. Lasteala üldine uuendamine – selleks, et 

lasteala uuendada, peab olema projekt. Seda praegu ei ole. Kuna tegemist on avalikult 

kasutatava objektiga, eeldab see teatud ohutusnõudeid ja peab vastama teatud 

tingimustele. Seni kuni projekti ei ole, seni atraktsioone uuendada ei saa. 


